
Напоследък в печата, а 
и всред обществеността ни 
се повдига въпросът каква е 
позицията на огромен Китай 
по отношение на украинския 
конфликт. Съществен въпрос, 
особено на фона на последните 
успехи на Русия и на все 
по-дефанзивната позиция на 
украинските военни.

На състоялата се 
наскоро Мюнхенска среща 
по сигурността по темата 
взе отношение членът на 
Политбюро на ЦК на ККП и 
дипломат №1 на Китай Уан И, 
който говори по два важни и 
свързани помежду си въпроса: 
за използването на ядрено 
оръжие и за руско-украинския 
конфликт. Официален Пекин, 
подчерта той, „има ясна и 
последователна политика по 
отношение на ядрените оръжия, 
а именно държавите, имащи 
такива, да не ги използват 
първи и срещу неядрени 
държави, каквато е и Украйна“. 

Китай не е причинител, 
нито страна в украинската 
криза, посочи Уан И, но 
същевременно не я наблюдава 
пасивно и не печели от нея. 
В тази връзка водещият 
китайски дипломат цитира и 
председателя Си Дзинпин, 
който неведнъж е посочвал, 
че „Китай е за уважение на 
суверенитета и териториалната 
цялост на всички страни, както 
и на целите и принципите в 
Устава на ООН“. В речта си 
Уан И изтъкна, че е „нужно да 
бъдат отчитани справедливите 
опасения за сигурността на 
страните и да се  
подкрепят всички усилия за 
мирното разрешаване на 
украинската криза“.

Кратко и ясно, в Мюнхен 
Уан И очерта основната 
позиция на Пекин по темата 
търсене и намиране на сигурен 
път към мира.

Петър Герасимов

Основна 
позиция:  
път към мира
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2Гарантиране правото на 
народа да бъде господар  
на собствената си държава
В списание „Циуши“ бе  
публикувана статия на Си 
Дзинпин, озаглавена „Системата 
на събранието на народните 
представители гарантира правото 
на народа да бъде господар на 
собствената си държава“. 

Китай – Африка: нов 
план за сътрудничество и 
изграждане на общност 
със споделено бъдеще
Както съобщи агенция Синхуа 
на 19 февруари, китайският 
президент Си Дзинпин изпрати 
поздравително послание до 
37-ата среща на върха на 
Африканския съюз. 

I I

Загадъчните пещери  
в Хуагшан

Месец на потреблението 
на култура и туризъм13

Китайската 
икономика се развива 
стремително въпреки 
предизвикателствата  
на международната 
среда

Момент от Галата за Пролетния фестивал 2024 г. 
Известна още и като Chunwan, Галата се излъчва 

на живо всяка година от 1983 г. насам и се смята 
за важен културен символ за традиционните 
празненства на лунната Нова година в Китай
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Излишъкът по теку-
щата сметка на Китай 
възлиза на 264,2 мили-
арда щатски долара през 
2023 г., съобщиха на 18 
февруари от Държавната 
администрация за чуж-
дестранна валута.

Съотношението изли-
шък по текущата смет-
ка спрямо брутния въ-
трешен продукт е било 
1,5% за миналата годи-
на, а излишъкът в тър-
говията със стоки е дос-
тигнал 608 милиарда до-
лара, второто най-високо 
ниво в историята, показ-
ват данните.

Външната търговия 
на Китай се разширява 
тримесечие след триме-
сечие благодарение на 

тенденцията за иконо-
мическо възстановява-
не, което е в основата 
на сравнително големия 
плюс по текущата сметка.

Секторите на туризма 
и транспорта отново ре-
гистрират  дефицити, ка-
то в туризма той е 180,6 
милиарда щатски долара.

По отношение на ка-
питала, чуждестранните 
инвестиции в Китай от-
белязват общ нетен при-
ток, а задграничните ин-
вестиции на вътрешния 
пазар на ценни книжа са 
се подобрили, което по-
казва силното желание 
на чуждестранните ин-
веститори да правят биз-
нес в Китай и да разпре-
делят активи в юани.

264,2 млрд. долара 
излишък по текущата  
сметка за 2023 г.

НовИНИ

В

Н

О

списание „Циуши“, кое-
то излезе на 16 февруари, 
бе публикувана важна 
статия на генералния се-
кретар на ЦК на ККП, 
председател на КНР и 

на Централната военна комисия 
Си Дзинпин, озаглавена „Систе-
мата на събранието на народни-
те представители гарантира пра-
вото на народа да бъде господар 
на собствената си държава“. В нея 
са събрани откъси от важните из-
казвания на лидера на партията по 
темата в периода от декември 2012  
до юни 2023 г.

В статията се подчертава, че 

въвеждането на системата на събра- 
нието на народните представители 
в Китай е основен извод, направен 
на базата на задълбочено обобще-
ние на уроците на китайския поли-
тически живот преди основаване-
то на КНР и е неизбежният избор 
на китайския народ да поеме кон-
трола върху собствената си съдба.

Системата на събранието на 
народните представители е важно 
институционално средство за осъ-
ществяване на народната демо-
крация в целия й процес. Тя под-
крепя народа да упражнява дър-
жавната власт чрез избраните от 
него представители и правото на 

а 16 февруари 
членът на По-
литбюро на ЦК 
на ККП и вън-
шен министър 
Уан И се срещ-

на в Мюнхен с американ-
ския държавен секретар Ан-
тъни Блинкън. Двамата са 
там за участие в Мюнхен-
ска конференция по сигур-
ността.

По време на разговора 
им Уан И заяви, че в мо-
мента най-важната задача е 
да се реализират договоре-
ностите от срещата между 
Джо Байдън и Си Дзинпин 
през ноември 2023 г. в Сан 
Франциско и да се насърчи 
стабилното развитие на от-
ношенията между Китай и 
САЩ. Двете страни трябва 
да се придържат към прин-
ципите за взаимно уваже-
ние, мирно съвместно съ-
ществуване, сътрудничест-
во и реализиране на взаим-
на изгода. САЩ трябва да 

рганизацията на 
обединените на-
ции отдавна въ-
плъщава стреме-
жите на хората за 
глобален мир и 

развитие, за равнопоставе-
ност, справедливост и мно-
гостранност, заяви в интер-
вю за КМГ Денис Франсис, 
председател на 78-ата сесия 
на Общото събрание на ор-
ганизацията.

Гарантиране правото на народа да бъде господар  
на собствената си държава

Пекин: САЩ трябва да 
се отнасят разумно към 
китайското развитие

Председателят на 78-ата сесия 
на Общото събрание на ООН оцени 
високо развитието на Китай

събранията на народните предста-
вители на различни нива и техните 
постоянни комитети на законода-
телство и надзор. Системата също 

се отнасят разумно към ки-
тайското развитие и да ре-
ализират поетите от прези-
дента Байдън ангажименти 
с конкретни действия, по-
сочи външният министър.

Уан И подчерта също, че 
в света има само един Ки-
тай и Тайван е част от него-
вата територия. САЩ тряб-
ва да спазват принципа за 

„един Китай“ и трите съв-
местни комюникета, опре-
делящи принципите на ки-
тайско-американските от-
ношения, както и да след-
ват ангажимента си за не-
подкрепа на независимост 
на острова ако действител-
но се стремят към запазва-
не на стабилността в райо-
на на Тайванския проток.

„Китай е много успешен 
в своята трансформация и 
постигна високо ниво на 
развитие в много области, 
като инфраструктура, изко-
реняване на бедността, ов-
ластяване на жените и об-
разование. Това са целите 
за устойчиво развитие, кои-
то ООН се опитва да по-
стигне. Радващо и насърчи-
телно е да видим, че Ки-
тай постигна тези резултати 

чрез непрестанни усилия. 
Ясно е, че това не е магия, 
а бе постигнато в резултат 
на упорита работа, дисци-
плина и отдаденост“, посо-
чи Франсис, добавяйки, че 
като развиваща се страна, 
Китай може да споделя до-
бри практики с други раз-
виващи се държави в рам-
ките на международното 
сътрудничество, подкрепя-
но от ООН.

През 2023 година продажбите на пътническите електрически 
автомобили в Китай представляват близо две трети от 
общите за света, съобщи Китайската асоциация за леки 
автомобили. Около 8,87 млн. електромобила са реализирани 
на китайския пазар през 2023 г., което е с 37% повече от 
2022 г. и съставлява 63,5% от глобалните продажби, посочи 
Цуей Дуншу, генерален секретар на асоциацията.
През миналата година делът на електрическите пътнически 
автомобили представлява 69% от продажбите в страната, а 
плъгин хибридите заемат 31%.
Силен ръст на продажбите се наблюдава както на 
вътрешния пазар, така и на износа. По-ранни данни 
показаха, че износът на електромобили от Китай за 2023 г. е 
нараснал със 77,6% на годишна база до 1,2 милиона бройки.

Два от всеки три електромобила в света през 
2023 г. са продадени в Китай

така е от изключително значение 
за защита на единството, достойн-
ството и авторитета на правната 
система на държавата.
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第60届慕安会闭幕  
全球安全议题难解

龙年消费喜迎“开门红”

中国第40次南极考察队圆满完成
国际合作“环”计划航空调查

新 华 社德国慕尼黑 2
月18日电为期3天的第60
届慕尼黑安全会议（慕安
会）18日闭幕。会议讨论
了乌克兰危机、巴以冲突
等全球安全议题，与会方
在诸多问题上仍存较大分
歧，全球安全曙光难现。

同去年一样，俄乌冲突
仍是本届会议主要议题。
在相关讨论中，相关方对
停火和谈问题讳莫如深，
对如何摆脱僵局亦无计可
施。同去年不同的是，西
方国家裂痕显现，美欧分
歧暴露无遗。北约秘书长
斯托尔滕贝格强烈敦促
美方“履行北约责任”，乌
克兰总统泽连斯基则把
近日战场失利归咎于西方
军援不到位。

在巴以冲突问题上，与
会的国际组织和各国人
士密集呼吁为冲突寻求政
治解决方案，强调只有实
施“两国方案”才能推动中
东地区实现持久和平。但
美国等少数国家代表顾
左右而言他，执意为以军
在加沙地带行动辩解。

近来，不少欧洲国家调
整立场，从支持以色列“享
有自卫权”变为呼吁停火
止战，但欧盟外交与安全
政策高级代表博雷利对
欧方在推动解决中东问题

龙年春节，北京消费市
场喜庆祥和、活力十足。
春节期间，市商务局重点
监测的百货、超市、专业
专卖店、餐饮和电商等业
态企业实现销售额77.4亿
元，同比增长36.8%，较
2019年增长64.1%。据银
联商务数据显示，外来游
客消费金额、人次同比分
别增长19.1%和26.9%。

商圈焕新人气火爆
“今年春节，北京到处

都有活动，让我找回了小
时候过年的感觉。”春节
期间，在京过年的孙女士
一家人将行程排得满满当
当，从厂甸庙会、隆福寺市
集，到欣赏灯光秀和舞龙
舞狮等民俗表演，整个假
期都沉浸在欢乐气氛中。

今年春节，市商务局
联动文旅、体育等部门和
各区政府，以“京彩过年”
为主题构建惠年节、享年
味、品年韵、玩冰雪四个
活动板块，带动全市各类
市场主体举办活动1000
余项，丰富假日消费体验。
政府和企业还拿出了补
贴，西城区统筹2000万元
资金联合“西城消费”平台
加大汽车、餐饮等消费券
投放力度；经开区“约惠新
春 乐购亦城”主题活动携
手区内重点企业发放千万
元消费券；各大银行、金融
机构推出数字人民币消费
红包、支付立减活动，大
力度让利消费者。

随着特色首店纷至沓
来，市民也多了不少 新
潮的春节休闲好去处。
库迪咖啡旗下茶饮品牌“
茶 猫 ” 全国首店入驻合
生汇，方所书店北京首
店亮相五棵松万达，璞
素家居北京首店落地北
辰荟……商圈场景焕新
为假日消费注入了新动
能。春节期间，全市6 0
个重点商圈客流量达到
3144.2万人次。其中，
地安门外商圈、隆福寺
商圈客流量同比分别增
长69.7%、62.3%，朝
阳合生汇、荟聚购物中
心销售额同比分别增长
33.1%、12.9%。

运河商务区上演灯光

秀、温榆千灯会展出千组
彩灯……春节期间，CBD
商圈、亚奥商圈、王府井
商圈夜间客流量分别达
105.5万人次、60.1万人
次、41.9万人次。

假日餐桌烟火升腾
龙年春节，餐饮消费火

热升温。在“鲁菜泰斗”同
和居什刹海店，春节期间
翻台率每天能达到4到5
次，招牌菜三不粘每天卖
出近200份。“每天从10点
开门到晚上8点半，顾客排
队就没断过。”门店经理赵
俊说。

春节假期，华天旗下的
同和居、鼓楼马凯餐厅、
惠丰酒家营业额同比增长
均超40%。

旺顺阁新推“鱼跃龙门
宴”“龙凤呈祥宴”、仿膳饭
庄年夜饭延续“御膳”特
色……团圆宴纳福迎春，
销售火爆。市商务局重点
监测的全聚德、东来顺、
便宜坊营业额同比分别增
长52.6%、35%、33.1%。
多业态融合升级服务

消费
服务消费是春节消费

的新亮点，商文旅体多业
态融合互促，让假日生活
更精彩。

在古北水镇，新春主题
游活动将年味儿拉满，日
月岛广场上，套圈、投壶、
年画、吹糖人、皮影等活
动烟火气十足，漫步小镇，
还能邂逅舞龙舞狮、京剧
变脸等多种形式的巡游
表演。当无人机带着春节
特别定制的图案点亮夜
空，水镇游客们纷纷举起
手机定格璀璨画面。在奥
林匹克中心区、延庆海陀
山等冰雪运动场所，“中国
红”“冰雪蓝”交相辉映，吸
引游客争相打卡。

假日期间，全市微度假
目的地、文化旅游体验基
地、文商旅融合集聚区联
合推出了130余项节日活
动，260余家酒店开展了
近400项特色年味儿体验
活动。银联商务数据显示，
春节期间文化娱乐类消费
同比增长30.7%，旅游售
票类消费人次、金额同比
分别增长6.5%、11.2%。

新华社上海2月19日电
记者从自然资源部中国极
地研究中心获悉，中国第
40次南极考察队日前圆
满完成南极研究科学委
员会（SCAR）南极冰盖
国际合作 “环”计划航空
调查任务。

中国极地研究中心极
地冰雪与气候 变化研究
所研究员崔祥斌介绍，在
中国第40次南极考察中，
考察队员依托中国极地考
察固定翼飞机“雪鹰601”
，在比利时伊丽莎白公主
站、澳大利亚莫森站和日
本昭和站的协助下，成功
获取了中国中山站至比利
时伊丽莎白公主站冰盖边
缘的详细冰厚、冰下地形
等科学调查数据，为精确
评估这一区域的冰量流失
状况和冰盖不稳定性提
供了重要依据。

南极冰盖是地球上最
大的冰盖，对全球气候变
化有重要影响。

2021年，南极研究科
学委员会（SCAR）发起
了环南极冰盖边缘的航

上能发挥多大作用感到悲
观。他说，若欧方想在这
方面发挥作用，首先要统
一内部立场。

本届会议还围绕巴尔
干、苏丹、萨赫勒等地的
安 全形 势，以 及气候 变
化、疫情流行、人工智能
等领域话题展开讨论。不
少与会人士对现行国际秩
序进行反思，呼吁建立更
公平、更有效的机制，解
决各国尤其是发展中国
家面临的和平、发展、安

全等问题。
慕安会主席克里斯托

夫·霍伊斯根在发表闭幕
致辞时说，当今世界谁都
无法独自解决安全问题。
国际社会必须摒弃旧思
路，以开放的心态携手合
作。

慕安 会 创 始 于1 9 6 3
年，前身是以跨大西洋伙
伴关系为重点议题的“国
际防务大会”，如今已发展
成为国际战略和安全领域
的重要年度论坛之一。

空冰下调查国际合作“环”
计 划，旨在 通 过 航空 观
测，重点获取南极冰盖接
地区域的冰厚和冰下地形
数据，为评估南极冰盖冰
量流失、冰盖不稳定性及
其对全球海平面上升的
影响提供依据。目前共有
18个国家参与了该计划，
中国是这一国际前沿科学
计划的重要发起国和参
与国。

据 介 绍，中 国 “ 雪 鹰
601”固定翼飞机是先进
的南极 航空调查平台之
一，集成了航空冰雷达、
重力仪、磁力计等主要设
备，具有强大的南极冰盖
冰下探测能力。近年来，
中国极地研究中心极地
冰雪与气候变化研究所
聚焦南极雷达冰川学观
测研究，取得了一系列重
要成果。

2024年2月16日，“雪鹰601”圆满完成任
务降落在中山站雪冰机场。

2月18日，慕安会主席克里斯托夫·霍伊斯根（左二）在德国
慕尼黑举行的第60届慕尼黑安全会议上发表闭幕致辞。



4 днесКитай
23 – 29.2.2024

КоМеНтарИ

страницата подготви 
Любомир михайЛов

К
акто съобщи аген- 
ция Синхуа на 
19 февруари, ки-
тайският прези-
дент Си Дзинпин 
изпрати поздра-

вително послание до 37-ата  
среща на върха на Афри-
канския съюз (АС), призо-
вавайки за изготвяне на нов 
план за сътрудничество меж-
ду Китай и Африка и на-
сърчаване на съвместното 
изграждане на висока ки-
тайско-африканска общ-
ност със споделено бъдеще.

Хора от всички сфери 
на живота в различни аф-
рикански страни казаха, че 
оценяват посланието на Си 
Дзинпин, вярвайки, че то 
отразява голямото уваже-
ние на Китай към Африка 
и силната му подкрепа за 
развитието й. 

Хората вярват, че отно-
шенията между Китай и 
Африка ще продължат да 
бъдат модел на сътрудни-
чество Юг – Юг и очакват 
с нетърпение да работят за-
едно и да се стремят към 
модернизация.

37-ата редовна сесия на 
Асамблеята на държавни-
те и правителствените ръ-
ководители на Африкан-
ския съюз беше открита на  
17 февруари в Адис Абеба, 
столицата на Етиопия.

Днешният свят  
претърпява дълбоки 

промени, 
невиждани от един век, а 
Глобалният юг, представен 
от Китай и Африка, про-
цъфтява, което оказва сил-
но влияние върху хода на 
световната история, подчер-
та председателят Си.

Африканският съюз обе-
динява африканските стра-
ни, за да търсят сила чрез 
единство и да насърчават 
интеграцията, както и из-
граждането на зони за сво-
бодна търговия, каза той, 
добавяйки, че успешното 
присъединяване на АС към 
Г-20 допълнително засили 
представителството на Аф-
рика и издигна гласа й в 

глобалното управление, а 
Китай отправя сърдечни 
поздравления за това.

„Посланието на прези-
дента Си ясно показва, че 
Китай е до Африка в нейни-
те усилия за развитие“, каза 
Лалу Етала, старши редак-
тор в Ethiopian Broadcasting 
Corporation.

Миналата година влиза-
нето на Етиопия в механи-
зма на БРИКС и официал-
ното членство на АС в Г-20 
бяха изрично подкрепени 
от Китай, каза Лалу Ета-
ла, подчертавайки, че това 
е резултат от сътрудничест-
вото Юг – Юг и включва 
значителни възможности за 
сътрудничество между раз-
виващите се страни, усил-
вайки техните гласове на 
световната сцена.

Юсуф Мандоха Асума-
ни, председател на Комите-
та на постоянните предста-
вители на АС, изрази бла-
годарност за отдадеността 
на Китай към всички аспе-
кти на развитието на кон-
тинента.

„Африка признава и 
ще продължи да насърча-
ва това печелившо сътруд-
ничество, както и отлич-
ното партньорство“, каза 
Асумани.

Амаду Диоп, сенегалски 
експерт по Китай, каза, че 
чрез увеличаване на инвес-
тициите и ребалансиране 
на международните отно-
шения, сътрудничеството 
е оформило нови между-
народни отношения между 
двете страни и е повлияло 
на глобалните политически 
насоки и методи на упра-
вление в световен мащаб.

Бенджамин Мгана, гла-
вен редактор на вестник 
The Guardian в Танзания, 
каза, че посланието на Си 
Дзинпин подчертава значе-
нието на солидарността и 
единството между африкан-
ските нации и също така 
подчертава ролята на Аф-
рика в глобалното управле-
ние, отразявайки непоко-
лебимата подкрепа на Ки-
тай за развитието й, както 

и неговия ангажимент за 
укрепване на сътрудничест-
вото.

„Вярвам, че опитът на 
Китай е от полза не само 
за Африка, но и за други 
развиващи се страни“, ка-
за Раиса Ада Алого, стар-
ши служител по политика-
та в отдела за развитие на 
инфраструктурата и енерге-
тиката на АС.

„Чрез печелившо сътруд-
ничество можем да заси-
лим международното вли-
яние на развиващите се 
страни и колективно да 
тласнем света към по-до-
бро бъдеще“, каза тя.

Заедно  
към модернизация

Председателят Си под-
черта, че през последна-
та година връзките между 
Китай и Африка са се за-
дълбочили. Тъй като диа-
логът между лидерите им 
беше успешен, двете стра-
ни се подкрепяха взаимно 
в проучването на пътища-
та за модернизация и съв-
местно създаване на бла-
гоприятна среда за реали-
зиране на своите визии за 
развитие, отбеляза той.

„Поздравителното пос-
лание беше топло прието“, 
каза Робърт Й. Лормия II, 
посланик в правителството 
на Либерия, отбелязвайки, 
че сътрудничеството меж-
ду Китай и Африка е било 
много положително и въз-
награждаващо, което е от 
полза за хората в Африка.
„В допълнение към общата 
си подкрепа за АС, Китай 
продължава да подпомага и 
отделните африкански дър-
жави. Либерия, моята стра-
на, се възползва много от 
китайската помощ, особено 
след дългогодишната вой-
на. Тази подкрепа значи-
телно допринесе за напре-
дъка ни в развитието“, от-
беляза той.

„Ролята на Китай ка-
то най-големия търговски 
партньор на Африка сти-
мулира икономическия 
растеж и създаде работни 

места и в двата региона“, 
каза Джоузеф Мутабоба, ру-
андийски експерт по меж-
дународни отношения и ди-
пломатически въпроси, до-
бавяйки, че предложението 
на президента Си за по-на-
татъшно сътрудничество в 
индустриализацията, мо-
дернизацията на селското 
стопанство и развитието на 
таланти на миналогодиш-
ния диалог между лидерите 
на Китай и Африка в Йо-
ханесбург, Южна Африка, 
обещава.

37-ата среща на върха на 
Африканския съюз се про-
вежда под темата за 2024 г. 
„Образовайте африканеца, 
за да е подходящ за 21-и 
век: Изграждане на устой-
чиви образователни систе-
ми за увеличен достъп до 
приобщаващо, качествено 
и подходящо обучение през 
целия живот в Африка“.

„Това резонира с иници-
ативата на Китай за под-
крепа на развитието на та-
лантите в Африка, обявена 
от президента Си миналата 
година“, каза Марте Дорка-
гум Буларангар, докладчик 
на Консултативния съвет 
на АС срещу корупцията.

Китай построи училища 
в Африка и предостави ре-
сурси, каза Буларангар, до-
бавяйки, че на национално 
ниво Китай и африкански-
те страни си сътрудничат 
широко в образованието и 
здравеопазването.

„Сътрудничеството меж-
ду Африка и Китай постиг-
на много успехи. Надяваме 
се това сътрудничество да 
продължи“, каза тя.

Отбелязвайки, че плат-
формите за сътрудничест-
во с Китай адресират точно 
проблемите, Хъмфри Мо-
ши, директор на Центъра за 
китайски изследвания към 
университета в Дар ес Са-
лам в Танзания, каза, че 
очаква с нетърпение да се 
засили сътрудничеството 
между Китай и Африка в 
полза на хората и реализи-
ране на визията за споделе-
но бъдеще.

Китай – Африка: нов план за сътрудничество и 
изграждане на общност със споделено бъдеще 

Т
айван винаги е 
бил част от ки-
тайската история 
и през 1943 г. Ки-
тай, Съединени-
те щати и Вели-

кобритания съвместно из-
дават „Декларацията от 
Кайро“, която ясно заявя-
ва, че откраднатият от Япо-
ния Тайван ще бъде върнат 
на Китай. 

Документът на ООН 
е установил Тайван като 
провинция на Китай. Това 
заяви членът на Политбю-
ро на ЦК на ККП и вън-
шен министър на Китай 
Уан И по време на Мюн-
хенската конференция по 
сигурността.

„Фактите напълно и ка- 
тегорично доказват, че  
тайванският въпрос е сто- 

процентово вътрешна ра-
бота на Китай. В минало-
то, в настоящето и в бъде-
щето Тайван никога няма 
да се превърне в държава, 
това е основният истори-
чески факт и консенсус на 
международната общност“, 
добави още първият дипло-
мат на Китай.

„Въпросът за Тайван е ос-
татък от гражданската вой- 

на. Тайван непременно ще 
се върне в лоното на роди-
ната и двата бряга на Тай-
ванския проток със сигур-
ност ще се обединят, за-
щото това е волята на 1,4 
млрд. души от китайския 
народ, това е неизбежна-
та тенденция на история-
та“, категоричен бе Уан И.

Поддържането на принципа за „един Китай“ 
подкрепя мирното обединение на КНР

Председателят  
Си Дзинпин 
подчерта, че през 
последната година 
връзките между 
Китай и Африка 
са се задълбочили. 
Тъй като диалогът 
между лидерите 
им беше успешен, 
двете страни 
се подкрепяха 
взаимно в 
проучването на 
пътищата за 
модернизация 
и съвместно 
създаване на 
благоприятна 
среда за 
реализиране на 
своите визии за 
развитие
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Седем китайски агенции съвместно 
публикуваха „Становища за въвеждане на 
бъдещи индустриални иновации и развитие“, 
които очертават на национално ниво 
индустриите на бъдещето и формулират 
специални политики за развитие на области 
от индустрията и изследванията. Това са 
основни мерки за оформяне на бъдещата 
система на индустриална политика на 
страната, посочва Радио Китай за чужбина.

В

К П

световен мащаб 
различни страни 
и региони уско-
ряват създаване-
то на индустрии 
на бъдещето, оп-

итвайки се да уловят тех-
нологичните и иновацион-
ни конкурентни предим-
ства. САЩ, ЕС, Япония и 
др. също публикуваха стра-
тегии за бъдещо индустри-
ално развитие.

В тази област Китай има 
сериозни предимства в ин-
ституционалното управле-
ние, източниците на техно-
логична политика, както и 
в практическата приложи-
мост на съответните нацио-
нални и регионални мерки 
на пазара. Пекин, Шанхай, 
провинциите Дзянсу, Джъд-
зян и много други места ве-
че са издали много полити-
чески документи, станови-
ща, мерки и практически 
указания за развитието на 
индустриите на бъдещето.

Експерти смятат, че 
„Становищата“ изчерпа-
телно очертават обхва-
та на така наречените ин-
дустрии на бъдещето, изя-
сняват шест ключови об-
ласти на бъдещото индус-
триално развитие и ут-
върждават шест ключови 

предизвикателства, с които 
Китай трябва да се справи. 
Всичко това ефективно ще 
разреши проблемите с не-
достатъчното системно пла-
ниране и слабата техниче-
ска поддръжка, пред кои-
то е изправен Китай в бъ-
дещото индустриално раз-
витие, подкрепяйки новата 
индустриализация и ускоря-
ването на формирането на 
ново качество на произво-
дителността.

Според „Становищата“ 
съответните сектори в бъ-
деще ще разработят и спе-
циални политически доку-
менти в професионални об-
ласти като интерфейси мо-
зък-компютър и квантова 
информация, за да форми-
рат цялостна система за ин-
дустриална политика. „Ста-
новищата“ изясняват шест 
нови направления на бъде-
щите индустрии като про-
изводство на бъдещето, ин-
формация за бъдещето, бъ-
дещи материали, енергия, 
пространство и здраве и 
предлагат иновативни при-
оритетни продукти като ху-
маноидни роботи, кванто-
ви компютри, интерфейси 
мозък-компютър и усъвър-
шенствано и ефективно ави-
ационно оборудване.

итайската на-
родна банка е 
подписала двус-
транни споразу-
мения за валутен 
суап с повече от 

40 чуждестранни централни 
банки или парични органи, 
според доклад на финансо-
вата институция. В момента 
са в сила 31 двустранни спо-
разумения за валутен суап 
с общ мащаб от около 4,16 
трилиона юана (586 мили-
арда щатски долара).

Двустранните валутни 
суапове са споразумения 
за финансиране, при които 
централната банка на една 
държава може да обмени 

о време на настоящия Пролетен фестивал 
товарните влакове и кораби, както и тран-
сграничната търговия не са спирали, което 
показва засилващата се интеграция между 
китайската и световната икономики.

От месец януари досега от най-големия 
терминал на пристанище Яншан в Шанхай са поте-
глили рекордните 850 000 стандартни контейнера, а 
всеки ден по 30 товарни влака напускат Китай. В на-
чалото на годината по жп линиите Китай – Европа 
са пуснати близо 1800 влака, с което се създава ва-
жен търговски канал между двата континента, свърз-
ващ 112 китайски и 219 европейски града.

С усилията си към новаторство китайските ком-
пании продължават да предлагат на потребителите 
от цял свят екологични превозни средства, електри-
чески велосипеди, 3D принтери и др. Китай се присъ-
единява към световните индустриални вериги, свърз-
ва световните пазари с иновациите си и влива нов 
тласък в глобалния растеж.

Индустриите на бъдещето насърчават 
формирането на нови производителни сили

Китайската народна банка има 
споразумения за валутен суап 
с над 40 банки

Външната търговия 
на Китай не спира и 
в празничните дни

Китай демонстрира го-
лям потенциал за развитие 
и силна конкурентоспособ-
ност в много области. В об-
ластта на напредналите ко-
муникации, интелигентните 
свързани превозни средства, 
фотоволтаичната енергия и 
т.н. страната вече е форми-
рала пълна производствена 
верига и е с отчетливи па-
зарни предимства. 

В областта на напредна-
лите технологии, като об-
щия изкуствен интелект и 
квантовата информация, 
Китай също участва актив-
но в международната кон-
куренция и непрекъснато 
намалява разликата с раз-
витите страни.

Например хуманоидни-
те роботи са гореща тема 
във важни научни и тех-
нологични области по це-
лия свят. Що се отнася до 
системите за управление, 

техническата мощ на ки-
тайските компании в об-
ластта на разработването 
на двигатели, редуктори 
и др. подобни технологии 
непрестанно се увелича-
ва. Но насърчаването на 
бъдещото индустриално 
развитие е дългосрочен и 
систематичен процес, кой-
то изисква много усилия 
и стратегии.

Според „Становищата“ 
за изграждането на бъде-
щата индустриална систе-
ма и екологичното разви-
тие от една страна трябва 
да се насърчава индустри-
ализацията на напреднали-
те технологии, а от друга - 
да се изгради бъдещата ин-
дустриална система. 

Екосистемата за това 
развитие също трябва да 
се изгради и утвърди с цел 
укрепване на технологич-
ните доставки, създаване на 

основни характерни проду-
кти, укрепване на индустри-
алните предприятия, обо-
гатяване на сценариите на 
приложение и оптимизира-
не на промишленото произ-
водство. Това ще поддържа 
системите за осигуряване 
на стабилна основа за бъде-
що индустриално развитие.

Освен това технологич-
ните иновации изискват 
дългосрочни капиталови 
инвестиции и стабилна по-
литическа подкрепа. Екс-
перти коментират, че по-
литиките за финансова и 
фискална подкрепа трябва 
да бъдат подобрени, банки-
те и финансовите институ-
ции трябва да бъдат насър-
чавани да увеличават ин-
вестициите, а местните ра-
йони трябва да бъдат насо-
чени към създаване на спе-
циални фондове за бъдещи 
индустрии.

собствената си валута за 
друга. Суап фондовете мо-
гат да подпомагат двустран-
на търговия и инвестицион-
ни дейности, като спомагат 
за спестяване на разходи за 
валутна обмяна и намаля-
ване на рисковете от таки-
ва операции.

Споразуменията за ва- 
лутен суап, които Китай е 
подписал, са изиграли по-
ложителна роля за повиша-
ване на доверието на пазара 
и поддържане на регионал-
ната и глобална финансова 
стабилност, се казва още в 
доклада.
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Китайските градове се стремят към висококачествено 
развитие по различни начини, но новите технологии 
са последователен избор и вече помогнаха, за да се 
изследват и търсят по-интелигентни, по-екологични и 
по-иновативни пътища. 

Х

П

уанши, индус-
триален град в 
централната ки-
тайска провин-
ция Хубей, вече 
пожъна предим-

ствата на интелигентните 
технологии, съобщи неот-
давна агенция Синхуа. Ко-
паенето може да е замър-
сяващ, трудоемък и опасен 
сектор, но това не е така в 
този град, където се разчи-
та на безпилотни машини, 
технологии за дистанционно 
наблюдение и интелигент-
ни системи за координация.

Облечен в син работен 
костюм и бяла риза, работ-
никът в желязната мина 
Дайе Юен Дзинджон се-
ди пред няколко компю-
търа в просторен коман-
ден център. Очите му са 
приковани към екраните, 
които показват подземни-
те минни машини в реал-
но време.

В миналото Юен се е 
трудил под земята в праш-
на среда сред оглушителния 
грохот на тежки машини. 

Машините в мините  
се управляват 

дистанционно от офис
В средата на четиресетте 

въглищният миньор е тряб-
вало да премине допълни-
телно обучение, за да въз-
обнови кариерата си като 
работник с бяла якичка. 

Сега машините се уп-
равляват дистанционно от 
офис среда. Така техника-
та намалява интензивност-
та на труда и подобрява 

безопасността на работно-
то място, позволявайки на 
повече служители в минния 
сектор като Юен да работят 
в по-безопасна и по-здраво-
словна среда.

Технологиите стимулират 
и зеленото развитие в 

новия район Сойнан
Местната туристическа 

дестинация на езерото Байян- 
диаен предлага на общест-
веността поглед върху това 
как авангардни технологии 
подпомагат екологичното 
опазване на град Хуанши. 

Много китайци имат 
специално място в сърца-
та си за това езеро, което е 
най-голямата сладководна 
влажна зона в региона. В 
няколко известни литера-
турни произведения от ми-
налото езерото е описано 
като процъфтяващо с тръс-
тикови лехи, извисяващи се 
лотосови полета и предлага-
що изобилна реколта.

Между 60-те и 80-те го-
дини на миналия век оба-
че то сериозно пострада от 
промишлено замърсяване. 
Отпадъчните води и хими-
калите замърсяват водата 
и дъното на езерото, уни-
щожавайки водния живот. 
През 90-те години на ми-
налия век поради топлото 
време езерото почти пре-
съхва. 

Загубата на местообита-
ния и човешката намеса до-
веждат до драстично нама-
ляване на популацията на 
птиците. През 2017 г. дей-
ностите за рехабилитация 

ървата самостоятелно 
разработена пилотира-
на подводница в Китай 
„Дзяолон“ пристигна с 
кораба „Шънхай Ихао“ 
в хидротермалната зона  

на южния Атлантик за 83-тата океан- 
ска експедиция на страната, съобщи 
Китайската асоциация за изследва-
не и развитие на океанските мине-
рални ресурси. Със своето разно- 
образно конвенционално оборудва-
не за проучване на околната сре-
да подводницата се очаква да из-
върши 46 гмуркания по време на 
изследването на морската биоло-
гична среда, предаде Радио Китай.

На 27 януари „Дзяолон“ завърши 
първото си гмуркане в южната част 
на Атлантическия океан с дълбочи-
на от 3350 метра и успешно откри 
общности с хидротермални отвори 

Разраства се използването на високи технологии 
за успешно развитие на китайските градове

Подводницата „Дзяолон“ ще изпълни 46 гмуркания  
по време на океанска експедиция

на Байяндиан се подобря-
ват и така се създава нова-
та зона Сойнан. 

Трансакции чрез 
електронната търговия 
увеличават приходите

Нова бизнес жизненост 
се появи в зоната И‘у при 
пакетите за експресни дос-
тавки в провинция Джъд-
зян. Доставките надхвърли-
ха 13,6 милиарда миналата 
година, което превърна град 
Дзинхуа в най-големия град 
в Китай по обем на достав-
ки за четири последовател-
ни години, съобщи агенция 
Синхуа, цитирайки офици-
ални източници. 

В допълнение към това, 
че там е най-големият па-
зар на едро за малки сто-
ки в света. И‘у е разположе-
на в североизточната част 
на град Дзинхуа. Тя всъщ-
ност е нещо като столица за 
електронна търговия, казва 
Джу Ландзян, партиен се-
кретар на комитета за па-
зарно развитие на И‘у.

Статистиката показва, 
че зоната И‘у е извърши-
ла трансакции чрез елек-
тронна търговия през 2023 г.  
за общо 442,37 милиарда 
юана (61,93 милиарда дола-
ра),  което е с 13,22% пове-
че на годишна база в срав-
нение с предишната 2022 г. 
Така трансграничната елек-
тронна търговия достигна 
121,16 милиарда юана, кое-
то е ръст от 11,8 процента 
на годишна база.

И китайската хардуерна 
столица Йонкан, разполо-
жена в югоизточната част 
на Дзинхуа, активно прегър-
на пазара на електронната 
търговия през последните 
години, с непрекъснат рас-
теж на бизнеса с експрес-
ни доставки. Той е достиг-
нал 730 милиона стоки през 
2023 г., което е увеличение 
от 5,8 процента на годиш-
на база.

Общият китайски тран-
сграничен износ чрез елек-
тронна търговия отбеляза 
ръст от 19,6 процента, за да 

достигне 1,83 трилиона юа-
на през 2023 г., според дан-
ни на Главната митническа 
администрация.

Бързото подобряване на 
нивото на интернационали-
зация на експресната търго-
вия в Китай е важна сила 
за насърчаване на бързото 
развитие на трансгранич-
ната електронна търговия.

Износът на китайски 
собствени маркови проду-
кти се е увеличил с 9,3 про-
цента през 2023 г., което е с 
1,7 процентни пункта пове-
че в дела от общия износ.

От гледна точка на па-
зара продуктите с китайска 
собствена марка са изнесе-
ни в повече от 200 страни 
и региони по света.

Малките колети отразя-
ват растежа на китайската 
икономика, а със силна ве-
рига за доставки и логис-
тична система, китайски-
те продукти продължават 
да инжектират нова жизне-
ност на световния потреби-
телски пазар.

и голям брой хидротермални ор-
ганизми. Подводницата също та-
ка проведе операции за измерване 
и вземане на проби, получавайки 

екземпляри от скариди и дълбоко-
водни миди. Подводницата „Дзяо-
лон“ е завършила успешно осем 
гмуркания и провела изследване на 

проводимост, температура и дълбо-
чина на множество места, заяви-
ха от Китайската асоциация за из-
следване и развитие на океански-
те минерални ресурси.

83-тата експедиция започна на 
17 декември 2023 г., когато корабът 
отпътува от град Циндао в източ-
нокитайската провинция Шандун. 

Планирано е да се завърне на 
пристанището в Циндао през ме-
сец май. Експедицията се състои 
от 81 души от 19 институти и уни-
верситети. Фокусът й е поставен 
върху научните въпроси за връз-
ката между биоразнообразието на 
средноокеанския хребет и типич-
ните форми на релефа, географски-
те зони на хидротермалните орга-
низми и биологичната свързаност.

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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Китайската икономика се развива 
стремително въпреки предизвикателствата  
на международната среда

С

– Г-н симеонов, какво е 
вашето мнение за развитие-
то и инвестициите в област- 
та на селското стопанство 
и земеделието в Китай през 
годините, за използването 
на нови технологии и мето-
ди, както и за очертаващи-
те се перспективи?

– През последните годи-
ни китайското селско сто-
панство постигна значите-
лен възход, като страната се 
фокусира върху модерниза-
ция и технологично разви-
тие в земеделието. Инвес-
тициите в селското стопан-
ство, използването на инте-
лигентни технологии и по-
добрените методи за упра-
вление на ресурсите допри-
несоха за увеличаване на 
производителността и ефек-
тивността на китайските зе-
меделски стопани. 

В последните години в 
Китай се извършват значи-
телни инвестиции в селско-
то стопанство, включител-
но внедряване на селско-
стопански роботи, дронове 
и сензори, изкуствен инте-
лект и дигитални платфор-
ми за подобряване на произ-
водствените процеси. Про-
грамите за обучение и об-
мен на знания се подкрепят 
от държавата, а цифрови-
те платформи предоставят 
информация за оптимални 
земеделски практики. Този 
технологичен напредък по-
мага на земеделците да уве-
личат производителността и 
да се адаптират към съвре-
менните предизвикателства 
в селското стопанство. Съ-
що така се развиват и при-
лагат и нови методи и тех-
ники за устойчиво земеде-
лие, като въвеждане на пре-
цизно земеделие, рецикли-
ране на ресурси и използ-
ване на по-екологични ме-
тоди за производство.

Много е важно, че Ки-
тай подкрепя инфраструк-
турни проекти и инициа-
тиви за развитие в селските 
райони, включително подо-
брение на пътната мрежа, 

водоснабдяването и образо-
вателните услуги. Развиват 
се платформи за електрон-
на търговия, които свърз-
ват производителите с по-
требителите директно, пред-
лагайки по-добри условия 
на пазара. 

В крайна сметка Китай 
активно работи за изкоре-
няване на бедността в сел-
ските райони, предоставяй-
ки подкрепа за селските до-
макинства чрез образова-
ние, заетост и социални 

Страната е на първо мяс-
то по добив на много ви-
дове плодове и зеленчуци. 
Китай е един от най-голе-
мите доставчици на евтини 
пчелни продукти на светов-
ните пазари. 

Всяка година страната 
продава в различни части 
на света около 220-260 хи-
ляди тона мед от различен 
произход, 3-3,5 хиляди то-
на цветен прашец, повече 
от 1,5 хиляди тона пчелно 
млечице, 2,5 хиляди тона 
восък, повече от 300 тона 
прополис. Освен това пред-
лага препарати и приспо-
собления за пчелари, кои-
то им помагат да облекчат 
работата си. 

програми. Тези усилия в 
селското стопанство съче-
тават традиционни практи-
ки с модерни технологии, 
като целта е да се гаранти-
ра сигурността на храните, 
устойчивост и подобрение 
на качеството на живот на 
селското население в Китай.

– Бихте ли споделили 
някои конкретни данни и 
примери в това отношение?

– Ръководството на Ки-
тай многократно е подчер-
тавало през последните го-
дини важността на продо-
волствената сигурност. КНР 
е втората по големина ико-
номика в света и най-голе-
мият производител, вноси-
тел и потребител на храни. 

Китай е и най-големият по-
требител на минерални то-
рове и пестициди. Според 
Организацията по прехрана 
и земеделие на ООН Китай 
е бил най-големият произ-
водител на ориз, пшеница 
и памук в света през 2021 г. 
Страната е на второ място 
по отглеждане на царевица 
и просо. Китай е най-голе-
мият производител на свин-
ско и вторият по големи-
на производител на пилеш-
ко месо. 

С 9% от наличната обра-
ботваема земя в света и 6% 
от водните ресурси, Китай 
изхранва 18% от световното 
население. Страната произ-
вежда достатъчно основни 
храни, за да изхрани свои-
те 1,4 милиарда души.

Китай не само иска да 
замени САЩ като суперси-
ла, но също така иска сам 
да стане „селскостопанска 
суперсила. За да постигне 
това, страната използва уме-
ло собствените си ресурси. 
Китай например ограничи 
износа на фосфатни торове 
от 2021 г., като по този на-
чин допринесе за повишава-
не на цените на световния 
пазар. КНР умело използва 
настоящата геополитическа 
поляризация, за да прокара 
интересите си на суперси-
ла: вносът на зърно от Ру-
сия се е увеличил с повече 
от 40% от началото на вой-
ната. ККП иска да избегне 
едностранните зависимости 
чрез диверсификация на ве-
ригите за доставки и тър-
говските партньори.

Китай се опитва да раз-
нообрази източниците си на 
доставки, особено в Азия и 

9% от наличната обработваема земя в света 
и 6% от водните ресурси Китай изхранва 
18% от световното население. страната 
произвежда достатъчно основни храни, 
за да изхрани своите 1,4 милиарда души, 
подчертава в интервю за КмГ председателят 

на Политическа партия „свобода“ владимир симеонов. 
Той споделя мнението си за развитието на българо-
китайските отношения в контекста на навършването 
на 75 години от установяване на дипломатическите 
отношения между двете страни, за значителния 
възход на китайската икономика и по-специално 
– на китайското селско стопанство, основан на 
модернизацията и дигитализацията, за възможностите 
и бъдещото сътрудничество между България и Китай. 
симеонов коментира, че колкото и да е увеличен 
стокообменът между България и Китай, включително 
и в селското стопанство, той е нищожен на фона на 
огромните, но все още нереализирани възможности за 
сътрудничество между двете страни.

в страните, които са част от 
инициативата „Един пояс, 
един път“, като регистри-
ра увеличени инвестиции 
в селскостопански проекти.

– През настоящата годи-
на се навършват 75 години 
от установяването на ди-
пломатически отношения 
между България и Китай. 
в тази връзка какво е мне-
нието ви за досегашното 
сътрудничество между две-
те страни и в кои области 
смятате, че има най-добри 
перспективи за бъдещо вза-
имодействие?

– Между България и Ки-
тай съществуват традицион-
ни приятелски отношения. 
България е втората страна 
в света установила дипло-
матически отношения с Ки-
тайската народна републи-
ка. През последните годи-
ни нашите страни постиг-
наха значителни резултати 
в реалното сътрудничество 
в различни области. Обе-
мът на търговията ни нарас-
на с над 60% – от 2,59 ми-
лиарда долара през 2018 г.  
до 4,12 милиарда долара 
през 2022 г. 

Демонстрационната зона 
за сътрудничество в селско-
то стопанство между Ки-
тай и Централна и Източ-
на Европа, която се намира 
в Пловдив, се развива ста-
билно. Аграрните универ-
ситети в Пловдив и Тиенд-
зин стартираха работилни-
ца за таланти „Лубан“. Сел-
ското стопанство е тради-
ционен отрасъл за Бълга-
рия, както и най-важната 
област за прагматично съ-
трудничество между наши-
те две страни. 

През последните годи-
ни търговията ни със сел-
скостопански продукти на-
раства бързо. За първите 
три тримесечия на 2023 г. 
обемът на търговията със 
селскостопански продукти 
между Китай и България 
възлиза на около 560 мили-
она долара, което е увеличе-
ние с 81% на годишна база.

И все пак колкото и да 
е увеличен стокообменът 
между България и Китай, 
включително и в областта 
на селското стопанство, той 
е нищожен на фона на ог-
ромните, но все още нере-
ализирани възможности за 
сътрудничество между две-
те страни. 

Независимо от междуна-
родната обстановка, сътруд-
ничеството между Китай и 
България има огромен по-
тенциал и страната ни тряб-
ва по активно да развива и 
участва в съвместни ини-
циативи като „Един пояс, 
един път“, чиято 10-годиш-
нина отбелязахме през из-
миналата година.
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ровинция Анхуей е съз-
дадена през шестата го-
дина от управлението на 
императора Канси от ди-
настията Цин (1667), но 
преди обособяването на 

провинцията тази земя има дъл-
га история и тук са намерени сле-
ди от човешка дейност отпреди  
20 000 години. 

В наши дни Анхуей се разви-
ва бързо и от 2010 г. става част 
от китайската икономическа зона 
на делтата на река Яндзъ, която е 
най-развитата област на Китай. А 
столицата Хъфей е определена ка-
то подцентрален град на тази ико-
номическа зона след Шанхай, Нан-
кин и Ханджоу.

Икономиката на провинцията е 
добре развита благодарение на пло-
дородната земя на Анхуей. Тук се 
отглеждат ориз, пшеница, грах, боб, 
тютюн, фъстъци, а също и черен 
чай „Цимен“, зелен чай „Тунси“ и 
други. Общата обработваема земя 
на провинцията е 5,74 милиона хек-
тара и е подходяща за разнообразни 

П

Територията на провинция Анхуей е 139 400 кв. км – 
малко по-голяма от България. Намира се в югоизточната 
част на Китай, по долното течение на река Яндзъ, 
която заедно с река Хуанхъ разделя провинцията на 
три естествени региона: равнината Хуайбей (на север 
от Хуанхъ), хълмистата част Дзян Хуай (между Яндзъ 
и Хуанхъ) и планинската верига Дзяннан (на юг от 
Яндзъ). На север от река Хуанхъ теренът е равнинен и 
е част от Севернокитайската равнина. Населението 
на провинцията е към 61 милиона души – около 5 
процента от жителите на огромната азиатска страна. 
Същевременно това е една от високоразвитите в 
икономическо отношение географски зони на Китай.

земеделски култури. Има изгра-
дена много добра система за на-
появане и за предотвратяване на 

наводненията. В провинцията има 
3,6 милиона хектара гори с разно-
образни видове растения, 91 вида 

диви животни, които са под нацио-
нална защита. Най-ценните от тях 
са алигаторите в Яндзъ.

В провинцията се намират и селата Сиди и Хунцун, 
запазили автентичната китайска архитектура

Река Яндзъ, 
основна артерия 
на провинция 
Анхуей

Историческата Хуангшан в провинция Анхуей

Провинция Анхуей – земя между  
Дългата и Жълтата река
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В провинцията има над 40 ви-
да полезни изкопаеми – въглища, 
желязо, мед, манган, както и ся-
ра, варовик, калцит, глина, бенто-
нит. Мините за въглища Хуайнан 
и Хуайбей са най-високопроизво-
дителните в Южен Китай.

Автомобилостроенето е една от 
най-силно развитите индустрии в 
Анхуей. Произвеждат се и много 
уреди за домакинството – хладил-
ници, перални, цветни телевизори, 
климатици и др. Тук има обособе-
ни няколко зони за икономическо 
и технологично развитие, разпо-
ложени в градовете Хъфей и Уху.

Благодарение на мрежата от 
магистрали в Анхуей човек може 
бързо да стигне до много от голе-
мите градове в Китай, като Шан-
хай, Нандзин, Суджоу, Чанджоу и 
други. На територията на провин-
цията е изградена и най-гъстата жп 
мрежа в Източен Китай. 

Брутният вътрешен продукт на 
провинцията за 2022 г. е 4,51 три-
лиона юана (670 милиарда щ. д.), 
което бележи ръст от 3,5%.

Хъфей е столицата на 
провинцията и най-голям град. 
Той е развит административен, 

индустриален, търговско-икономи-
чески, научно-образователен и дре-
вен културно-исторически център 
на страната. Днес тук живеят по-
вече над 8 млн. души.

Хъфей е също така голям център 

на производството на автомобили, 
енергоспестяващо оборудване и на 
много нови видове материали. То-
ва е най-голямата промишлена ба-
за на Китай за производство на до-
машна електроника. 

В Хъфей заслужава да се види 

Мемориалният музей на Бао Гун – 
знаменития и неподкупен съдия от 
династията Северна Сун, родом от 
града. Той е придобил национална 
популярност и уважение със своята 
принципност, честност и непрекло-
нно спазване на закона. 

да си представим живота на съвре-
менния човек. 

Тонлин – разказ за древната 
медно-бронзова култура  

и за съвремието
В Китай наричат Тонлин медна 

или бронзова столица, благодаре-
ние на изключително богатите за-
лежи на медна руда. Тук са запа-
зени най-древни традиции за до-
бив и обработка на медта и брон-
за – традиции съществуващи пове-
че от 3000 години. 

Град Бънбу – едно от огнищата на 
китайската цивилизация

Районът, където е разположен 
днешният Бънбу, се смята за едно 
от огнищата на китайската циви-
лизация. Тук, на бреговете на река 
Хуанхъ, са открити следи от ранни 
културата на хора, живели преди 
повече от 7300 години. А в новата 
история Бънбу става известен ка-
то промишлен център. 

Най-интересното, което ново- 

на стъкло. Оказва се, че зад обикно-
вената дума „стъкло“ се крие цяла 
индустрия от най-нови технологии. 

Стъклото, разработвано и про-
извеждано в Бънбу, се употребява в 
най-съвременните отрасли на про-
мишлеността – самолетостроенето, 
електрониката, за слънчеви бате-
рии, в космическата промишленост. 
Не могат да минат без продукция-
та, произвеждана тук, и мобилните 
телефони, таблетите и така ната-
тък, без които вече е невъзможно 

Мостът на Драконовото езеро, Бънбу

Мемориалният музей на Бао Гун

Панорама от град Уху

Панорама от столицата Хъфей

Бронзова статуя от град Тонлин 

дошлият обаче може да узнае тук, 
е свързано с Изследователския цен-
тър по въпросите на производството 
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В западните държави се чества известният празник Свети Валентин, а 
за българите 14 февруари е по-почитан като Трифон Зарезан или Ден 
на виното. През зимата времето е студено и една чаша греяно вино 
е много подходяща напитка за този период от годината. От началото 
на тази зима поръчките на топло вино за вкъщи в град Шанхай са се 
повишили 16 пъти. Много от ресторантите, баровете и други заведения 
започват да продават греяно вино.

общество

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

страницата подготви  
Красимира иваНова

Греяното вино става 
все по-популярна 
напитка през зимата 
в Шанхай

Традиционната култура популяризира 
облеклото в „нов китайски стил“

В

П

квартал „Чаннин“ има 
няколко барове и ка-
фенета. През тази зи-
ма греяното вино е един 
от горещите продукти, с 
които те привличат кли-

енти. Собственик на бар споделя, 
че продажбите на сгряващата на-
питка са се увеличили със 70% на 
годишната база, или повече от 100 
чаши на ден.

„С идването на зимата почти 
всеки посетител на кафето ни пита 
дали имаме греяно червено вино. 
Тази година то отчита страхотни 
продажби“, казва Джън Джъ, кой-
то е собственик на кафене.

При приготвянето на греяно ви-
но обикновено се добавят плодо-
ве с високо съдържание на захар –
ябълки и портокали. Задължително 
се добавят подправки и карамфил, 
които се смесват с червеното вино, 
след което се варят. 

У Юенцилон е управител в ка-
фене. Той споделя, че в сравне-
ние с обикновеното червено вино 

рез последни-
те години об-
леклото в „нов 
китайски стил“ 
навлиза в живо-
та на все повече 

потребители. Официални-
те данни показват, че в на-
чалото на есента на 2023 г. 
броят на предлаганите но-
ви марки за облекло в „нов 
китайски стил“ се е увели-
чил с 539% на годишна ба-
за, а броят на продуктите – 
със 742%. 

Продажбите също от-
белязват невероятно уве-
личение с 906% в сравне-
ние с предходната година. 
По-специално на най-голям 
интерес се радват облекла 
в „нов китайски стил“ като 
модифицирани ципао (тра-
диционната китайска дам-
ска рокля), якета и сака с 
традиционни мотиви, бро-
дирани поли и други.

На една от китайските 
платформи за електронна 
търговия продажбите на 
рокли и къси палта в „нов 
китайски стил“ са се уве-
личили почти 10 пъти на 
годишна база през третото 
тримесечие, а продажбите 
на ципао и ризи от същата 
мода са нараснали повече 
от пет пъти. Към 31 октом-
ври 2023 г. в популярната 

празници и се забавляват през по-
чивните дни. Те често взимат ча-
шите си, когато се снимат с прия-
тели. Същевременно греяното ви-
но е лесно за приготвяне и затова 
младите хора също се опитват да 
си го направят вкъщи.

Клиент на бар казва, че не мо-
же да пие силен алкохол и затова 
греяното вино е много подходящо 
за него. То е леко и сладко. „Ха-
ресвам да си го приготвям вкъ-
щи, най-вече през уикенда, кога-
то се събираме с приятели. Ми-
ризмата на греяното червено вино 
определено ни пренася в атмосфе-
рата на зимата“.

Популярността на греяното ви-
но води до бум в продажбите му 
през почивните дни и празниците. 
Според данни от онлайн платфор-
ма за поръчки в Шанхай се поръч-
ва 30% от целия световен пазар на 
греяно вино. Броят на хранителни-
те заведения, които продават гре-
яно вино, също нараства от 200 до 
15 000 в града.

греяното вино е по-сладко и има 
по-леко стипчив вкус.

„Тази напитка е много вкусна 
за зимата, защото с добавянето 
на поправките, плодове и захарта 

прилича на сок“. У казва още, че 
младите клиенти предпочитат гре-
яното вино. Една чаша топло ви-
но печели голяма популярност сред 
посетителите, когато празнуват 

платформа за електронна 
търговия „Таобао“ средно на 
ден 750 000 пъти потреби-
тели търсят дрехи с ключо-
вия термин „нов китайски 
стил“. За сравнение, година 
по-рано, през 2022 г., тър-
сенето на ден на този вид 
мода е само 500 000 пъти.

Експерти в индустрия-
та посочват, че дизайнът на 
дрехите и моделите „нов ки-
тайски стил“ съчетава тра- 

диционната китайска кул-
тура с модерни дизайнер-
ски техники, което не са-
мо въплъщава същността 
на традиционната китайска 
култура, но също отгова-
ря на нуждите на младите 
потребители за естетика и 
модерност. Традиционните 
китайски културни елемен-
ти като дракони, феникси, 
китайски божури и др. са 
често срещани източници 

на вдъхновение за дизай-
нерите. Те се използват в 
дизайна на дрехи, обувки, 
чанти и др., което прави те-
зи продукти не само уни-
кално красиви, но и отра-
зяващи вкуса на китайска-
та култура.

Много международни 
марки тази година пуснаха 
специални колекции по слу-
чай китайската Нова годи-
на. Една от тях е „Адидас“, 

която, вдъхновена от твор-
ческите елементи на трима 
от класическите китайски 
майстори на изкуството, 
пусна разнообразие от но-
ви продукти за годината на 
Дракона. Тези продукти са 
подходящи не само за ид-
ващите празници, но и но-
сят уникалния чар и усе-
щане на „китайската мода“.

Шан Фън, експерт от ин-
дустрията, коментира, че 
облеклото в „нов китайски 
стил“ има дългосрочен по-
тенциал за развитие и е от 
много важно значение за 
бъдещето на модния пазар. 

„Зад тази тенденция се 
крие нарастващото чув-
ство за идентичност и само-
чувствие на младите потре-
бители, което допълва по-
пулярността на „китайската 
мода“ и възхода на местни-
те марки през последните 
години“, добавя Шан Фън. 
Според него много фенове 
на облекло в „нов китайски 
стил“ са показали висока 
степен на лоялност, защо-
то това, което ги привлича, 
не са само самите продукти 
и стилове, но и културно-
то наследство и национал-
ното самочувствие, които 
стоят зад него.
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

пасищата Джуофу в ав-
тономния окръг И Хуей- 
Мяо на Уейнин, про-
винция Гуейджоу, пове-
че от 100 перки на вя-
търни турбини продъл-

жават да се въртят неспирно. Неда-
леч ярко блестят на слънчева свет-
лина фотоволтаични панели. Та-
зи електроцентрала, управлявана 
от компанията за производство на 
вятърна енергия „Хуанън Уейнин“, 
може да се похвали с годишен ка-
пацитет за производство на елек-
троенергия от 450 милиона кило-
ватчаса. Тя е на първо място в ком-
бинирания инсталиран капацитет 
на фотоволтаична и вятърна енер-
гия в цялата провинция, съобщава 
агенция Синхуа.

В сравнение с инсталациите за 
изгаряне на въглища, централата 
спестява 135 000 тона стандартни 
въглища и намалява емисиите на 
въглероден диоксид с 350 000 то-
на годишно. Автономният окръг 
е разположен в планините Умън 
и е с най-висока средна надмор-
ска височина и най-голяма площ 
в Гуейджоу. Със средна надмор-
ска височина от 2200 метра и сред-
на годишна продължителност на 
слънчево греене от 1812 часа райо-
нът осигурява идеални условия за 

В

Зелено развитие чрез вятърна и слънчева 
енергия в провинция Гуейджоу

създала своята база в окръга през 
2022 г. Ръководството на компания-
та обяснява, че тук се работи дено-
нощно, като продуктите й се прода-
ват в провиции Гуейджоу, Юннан 
и Гуанси. Планира се компанията 
да разшири присъствието на зад-
гранични пазари като Южна Аф-
рика, Япония и Европа. Сега с по-
мощта на технологията за големи 
данни годишният производствен 

насърчаване на зеленото развитие 
чрез добиване на вятърна и слън-
чева енергия.

Досега окръгът е изградил 62 
проекта за фотоволтаици и вятър-
на енергия с инсталирана мощност 
от 3,46 милиона киловата. Проек-
тите са осигурили общо 35,3 ми- 
лиарда кВтч електроенергия.

Фирмата в Гуейджоу, която про-
извежда фотоволтаични модули, е 

капацитет на компанията достига 
1,8 гигавата, с очаквана годишна 
стойност на продукцията от 3 ми-
лиарда юана (около 418,5 милиона 
щатски долара). 

Джан Дзиенси от окръг Ина е 
завършил технологичния инсти-
тут в Гуейджоу и работи като тех-
ник в компанията от март 2023 г.  
Със специалност нови енергий-
ни материали, сега той получава 
месечен доход от над 6000 юана. 
Към развитието на зелената енер-
гия имат интерес и много от жи-
телите на района, които сега се за-
връщат в родните си места. 

Под фотоволтаичните панели 
окръгът отглежда повече от 1133 
хектара култури като зеленчуци, 
чай, китайски лечебни билки и дру-
ги. Например в град Лондзие са по-
строени 133 оранжерии за гъби. Те 
произвеждат годишно около 2000 
тона пресни гъби на стойност над 
10 милиона юана.

„Преместихме фотоволтаични-
те панели от 1,5 на 3 метра ви-
сочина, което не пречи на произ-
водството на електроенергия, но е 
благоприятно за оранжериите при 
тежки метеорологични условия ка-
то градушка и замръзване“, обяс-
ни ни Фън Сюн, заместник-начал-
ник на общината.

ай-големият ко-
ридор за чиста 
енергия в света,  
който се състои  
от шест мега вод- 
ноелектрически 

централи на река Яндзъ 
в Китай, генерира повече 
електроенергия през 2023 
г., съобщи операторът из-
пълнител, цитиран от Ра-
дио Китай за чужбина. 

Коридорът е произвел 
над 276 милиарда киловат-
часа електроенергия през 
миналата година, което е 
ръст от 5,34% на годишна 
база, показват данни на Ки-
тайската енергийна корпо-
рация на Яндзъ. Това е ек-
вивалентно на намаляване 
на стандартното потребле-
ние на въглища с около 83 
милиона тона и намаляване 

на емисиите на въглероден 
диоксид с повече от 200 ми-
лиона тона.

Коридорът за чиста енер-
гия беше завършен през де-
кември 2022 година, след ка-
то заработи водноелектри-
ческата централа „Байхъ-
тан“ в горната част на ре-
ка Яндзъ в Югозападен Ки-
тай. Другите пет станции 
по протежение на коридо-
ра са „Удундъ“, „Силуоду“, 
„Сяндзяба“, „Трите клису-
ри“ и „Гъджоуба“.

Общо шестте водноелек-
трически централи на река 
Яндзъ пренасят електрое-
нергия от богатия на ресур-
си Запад до енергоемките 
региони на Изток. Общата 
им инсталирана мощност 
е около 71,7 милиона ки-
ловата.

ържавният съ-
вет на Китай 
издаде насоки, 
очертаващи це-
лите и мерките 
за ускоряване на 

създаването на система за 
рециклиране на отпадъци 
и укрепване на зелената и 
нисковъглеродна основа за 
постигане на висококачест-
вено развитие на страната, 
съобщи агенция Синхуа.

Насоките се съдържат 
в ръководство, което под-
чертава необходимост-
та да се следва концепци-
ята за кръгова икономи-
ка, включваща принципи-
те 3R (намаляване, повтор-
но използване, рециклира-
не), и стремеж към подо-
бряване на ефективността 
на ресурсите чрез прецизно 

Н Д

Най-големият 
коридор за чиста 
енергия на Яндзъ

Ускорява се създаването  
на система за рециклиране  
на отпадъци

управление, ефикасно ре-
циклиране и ефективно 
управление на отпадъците.

До 2025 г. в страната ще 
бъде създадена система за 
преработка на отпадъци, 
обхващаща всички области 
и всички връзки. 

Годишният обем на ре-
циклиране на твърди на-
сипни отпадъци като от-
работена руда, пулверизи-
рана въглищна пепел и от-
падъчни въглища ще дос-
тигне 4 милиарда тона, а 
коефициентът на цялостно 
рециклиране на новообра-
зуваните твърди насипни 
отпадъци – 60 на сто, пи-
ше в документа.

Предвижда се годиш-
ният обем на обработка на 
основни вторични ресур-
си като стоманен скрап, 

меден скрап и алуминиев 
скрап ще бъде 450 мили-
она тона.

Насоките също така 
подчертават необходимост-
та от изграждане на реци-
клираща индустрия, която 
обхваща всички области 
на производство и живот, 
както и постигане на целта 
от 5 трилиона юана (око-
ло 703,87 милиарда щатски 
долара) в производствена-
та стойност на индустри-
ята до 2025 г.

Според документа до 
2030 г. Китай ще въведе 
цялостна, високоефектив-
на и организирана систе-
ма за рециклиране на от-
падъци и ще заеме една от 
водещите позиции в света 
по общите нива на реци-
клиране.
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Китай прие етични насоки за изследванията 
на интерфейс мозък-компютър

еотдавна Министерство-
то на науката и техноло-
гиите обяви етични на-
соки за интерфейс мо-
зък-компютър, целящи  
предотвратяване на ети- 

чни рискове в процеса на изслед-
ванията и приложението на тази 
нова технология, която влезе неот-
давна в светлината на прожекто-
рите след успешното имплантира-
не от компанията на Илън Мъск 
Neuralink на първия чип в мозъ-
ка на човек.

Насоките очертават основните 
принципи, които трябва да се след-
ват при провеждането на изслед-
ване на интерфейса мозък-компю-
тър, така че да се защити човеш-
кото здраве, за уважение на участ-
ващите субекти и умерено прила-
гане на технологията върху тях, за 
справедливо отношение, управле-
ние на риска и осигуряване на без-
опасност, разкриване на информа-
ция и гарантиране на информира-
но съгласие.

За редки заболявания, които за-
страшават сериозно живота на чо-
век и няма ефективни методи за 
лечение, клиничните изпитвания 
на иновативни продукти, свърза-
ни с интерфейс мозък-компютър 
могат да се провеждат при пълно 
информирано съгласие и стрикт-
но спазване на националните раз-
поредби за медицински изделия и 
клинични изследвания, се посоч-
ва в насоките. 

Те подчертават, че трябва да се 
избягват изследвания, които за-
местват или отслабват човешката 
преценка и способности за взема-
не на решения, значително пречат 
или замъгляват автономността и 
самосъзнанието, докато подобре-
ните технологии мозък-компютър 
докажат, че превъзхождат човеш-
ките способности и има общест-
вен консенсус относно използва-
нето им.

Насоките излагат конкретни из-
исквания в седем аспекта – закон-
ност и съответствие, социална и 
научна значимост, информирано 
съгласие, защита на неприкосно-
веността на личния живот и лич-
ната информация, предотвратява-
не и контрол на риска, изисквания 
за квалификация и механизми за 
отговорност.

В документа се посочва, че ор-
ганизациите, които се занимават 
с изследвания на интерфейс мо-
зък-компютър, трябва да създадат 
механизъм за предотвратяване и 
контрол на риска, включително 
стриктни оперативни процедури, 
общи механизми за коригиране на 
грешки, планове за спешни случаи, 
процедури за спиране и насоки за 
спешно коригиране, за да се гаран-
тира безопасността на участници-
те в експериментите. 

Изследванията трябва също та-
ка да подобрят прозрачността си, 
така че да се гарантира достъпът 
до тях от оторизирани контролни 
институции на всеки етап.

Документът предоставя етични 
насоки за пет вида изследвания: 
неинвазивно, инвазивно възстано-
вително изследване, интервенцио-
нално, подобрено и изследване при 
животни. По-конкретно, неинва-
зивните възстановителни изследва-
ния на интерфейс мозък-компютър 

Н

събират мозъчните сигнали по не-
инвазивен начин и ги декодират, 
за да контролират външни устрой-
ства, подобрявайки двигателните 
и комуникационните функции на 
пациентите. Инвазивните възста-
новителни интерфейси мозък-ком-
пютър включват неврохирургич-
ни процедури и поставяне на им-
планти, които представляват крат-
косрочни и дългосрочни рискове. 

Изследванията в тази област 
трябва да са в съответствие със 
съответните национални закони, 
разпоредби и стандарти, да се при-
държат към медицинската етика и 
да наблюдават дългосрочните ри-
скове за здравето, включително мо-
зъчни увреждания. 

Интервенционалните интерфей-
си мозък-машина включват интер-
венционална хирургия и поставя-
не на интраваскуларни импланти, 
както и наблюдение на дългосроч-
ните рискове от инфекция, свърза-
ни с имплантираните устройства, 
и отчитане на нежеланите реакции 
като интраваскуларна тромбоза, се 

2007 г. Министерството на здраве-
опазването въведе мерките за ети-
чен преглед на биомедицински из-
следвания, включващи хора. В тях 
се посочва ясно, че всички изслед-
вания, включващи хора, трябва да 
отговарят на Декларацията на Све-
товната медицинска асоциация от 
Хелзинки, която подчертава спра-
ведливостта, зачитането на човеш-
кото достойнство, максимизиране-
то на ползите за субектите и ми-
нимизирането на вредите, докол-
кото е възможно.

Насоките идват и на фона на 
осъществения наскоро от ки-
тайски учени пробив в първо-
то в света изпитване за рехаби-
литация на пациенти с интерфейс 
мозък-компютър. Екип на Меди-
цинския факултет към универси-
тета „Цинхуа“ проектира и разра-
боти безжичното минимално ин-
вазивно имплантируемо техноло-
гично устройство, наречено NEO 
(Neural Electronic Opportunity). То 
бе успешно имплантирано в мо-
зъка на пациент в болница „Сюе-
ну“ в Пекин на 24 октомври 2023 г.  
Ръководителят на екипа споде-
ли в интервю за местни медии, 
че в сравнение с технологията на 
Neuralink, NEO има предимствата 
на по-висока безопасност и дълго-
срочна употреба.

Сценариите за приложение на 
бъдещата технология, включваща 
интерфейс мозък-компютър, са об-
ширни. Чрез записване и интерпре-
тиране на мозъчни сигнали може 
да се постигне директна комуни-
кация между мозъка и компютър. 
Тази технология може не само да 
помогне на пациенти с мозъчни 
заболявания, като амиотрофична 
латерална склероза (заболяване на 
двигателния неврон), увреждане на 
гръбначния мозък и епилепсия, да 
се възстановят, но също така има 
потенциала да постигне интели-
гентно сливане между човешкия 
мозък и компютър и да разшири 
възможностите на мозъка за обра-
ботка на информация.

казва в насоките.
Изследванията, които могат да 

причинят пристрастяване, да по-
влияят на нормалното човешко ми-
слене и поведение, трябва да бъдат 
строго контролирани, се посочва 
в насоките.

Джан Линхан, професор по пра-
во в Китайския университет по по-
литически и правни науки в Пекин, 
приветства насоките. Според нея те 
са навременни, тъй като при про-
учванията в този прохождащ сек-
тор може да се появи етичен кон-
фликт между здравето на субекти-
те и научното развитие и общест-
вените ползи. Научното развитие, 
изследователските постижения и 
ползите за човек също се основа-
ват на рискове, приноси и дори из-
вестна вреда и жертване на тези 
субекти, добавя тя.

От 1998 г. в Китай функционира 
Комитет за етичен преглед на био-
медицински изследвания, включва-
щи хора, и се формулираха Насоки 
за етичен преглед на медицински 
изследвания. Впоследствие, през 

здраве

Ерик СОлХАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

Стартира биомедицинска платформа 
за изследване на болести

итай стартира изграж-
дането на иновативна 
платформа за молеку-
лярни изображения и 
тераностични меди-
цински сонди в науч-

но-технологичния парк в Хуай-
жоу в североизточното предгра-
дие на Пекин. Това съобщи офи-
циално Пекинският университет, 
който е начело на проекта.

Платформата ще бъде със 
строителна площ от 29 000 ква-
дратни метра, като общата ин-
вестиция е на стойност прибли-
зително 630 милиона юана (око-
ло 88,67 милиона щатски долара). 
Тя е ключова част от мултимо-
далния и широкомащабен проект 
за биомедицински изображения, 
който беше стартиран през 2022 
г. Очаква се целият проект да бъ-
де завършен през 2026 г. 

Технологията за молекулярни 

изображения може да декодира 
механизма на възникване и раз-
витие на заболявания в реално 
време от различни мащаби на мо-
лекули, клетки и тъкани и да ре-
ализира визуална диагностика и 

лечение на заболявания. Този мо-
дерен медицински метод е пока-
зал голямо клинично значение 
в диагностиката и лечението на 
заболявания като рак на проста-
тата и невроендокринни тумори.

К
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Ерик СОлХАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

турИзъМ

През 1999 г. пещерите били случайно открити от местен селянин, 
който се обърнал към властите. Към тях веднага се отправили много 
изследователи, работници от разни институти, а след това – и 
туристи. Какво е удивителното? Макар това да са най-големите 
пещери на територията на Китай, създадени не от природата, а от 
човека, за тях няма никакви данни в хрониките от древността. Кой ги 
е създал, къде са изчезнали тези огромни количества изсечени камъни? 
И ако целта е била именно добивът на камъни, защо пещерите са 
направени така, че приличат на храмове?

П
ещерите се на-
мират в скалите 
в южната част 
на провинция 
Анхой. Именно 
тук се намират 

и свещените за даоизма пет 
планини, които сякаш по-
казват посоките на света: 
център, юг, север, запад и 
изток. Планината Хуашан 
е западната. На нея са раз-
положени няколко даоист-
ки манастира.

Към настоящия момент 
тук са открити 36 пещери, а 
точният им брой засега все 
още е неизвестен. Също та-
ка не е ясно дали са свър-
зани в някакъв общ ком-
плекс, или всяка от тях е 
самостоятелна.

Една от пещерите с наз-
вание Хуанкси е с площ 
4800 квадратни метра, а 
дължината й е 140 метра. 
Вътре се намират простор-
на зала с колони, басейни 
и няколко неголеми поме-
щения от двете страни на 
пещерния тунел. 

Най-голямата пещера ве-
че е популярна като Под-
земния дворец. Нейните 
размери наистина са по-
разителни: 12 600 квадрат-
ни метра. Изкуственият 
произход на пещерите се 
потвърждава от каменни-
те мостове над рекичката, 
стълбите, преходите и голе-
мите колони. 

Освен това по повърх-
ността на таваните и сте- 

ните са открити много сле-
ди от длета. 

Единственото писмено 
споменаване за планината 
Хуашан, но не за нейните 
пещери, се намира в труда 

в различни цветове. То при-
дава на пещерите наистина 
приказно излъчване. 

Туристически сайтове 
съобщават, че при предва-
рителния оглед на пещери-
те експертите били поразе-
ни от мащабите на видяно-
то. Нито един от вече из-
вестните комплекси не пре-
възхожда Хуашанския. Об-
щата площ само на две от 
пещерите – втора и 35-ата, 
превишава 17 000 кв. ме-
тра. В пещера № 35 се на-
мират 26 каменни колони, 
всички помещения са с при-
чудлива, стъпаловидна фор-
ма. Тук можете да се полю-
бувате на каменни тераси, 
павилиони, басейни, езера, 
каменни мостове, а на ня-
кои места има и барелефи.

Но си остават открити 
въпросите защо тези пе-
щери са намерени толко-
ва късно и от колко вре-
ме съществуват. Има само 
косвени данни – направе- 
ният анализ на стените и 
сталактитите показва, че те 
са на минимум 1700 години. 
Намерените няколко кера-
мични изделия са отнесе-
ни към епохата на динас-
тия Дзин (265 – 420).

на историк от времето на 
династията Хан. Там се каз-
ва, че много известни ки-
тайски императори обича-
ли тази планина и често хо-
дели там да се помолят на 

боговете и на прадедите си. 
Но как хората са успявали 
да се изкачват по нейните 
стръмни склонове и колко 
време им е било необходи-
мо за това, също не е из-
вестно. В древни времена до 
върха на планината може-
ло да се достигне само по 
тясна пътека с дължина 12 
километра. Този, който ис-
кал да извърши на нейния 
връх някакви религиозни 
церемонии, е трябвало да 
притежава доста смелост.

Очевидно поразяващата 
с красотата си планина Ху-
ашан е имала особен ста-
тут сред древните жители 
по тези места и създатели-
те на пещерите. Загадка си 
остава какво е накарало хо-
рата да положат такива ог-
ромни усилия, издълбавай-
ки проходи и пещери вътре 
в свещената планина. Сега 
държавното управление по 
туризъм на Китай е пред-
приело доста действия, за 
да осигури достъп до тези 
пещери за пътешественици-
те и туристите. Универси-
тетски експерти са разрабо-
тили проект за усвояване-
то на пещерния комплекс, 
включващ осветяването му 

Загадъчните 
пещери  
в Хуашан
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По време на 
Пролетния фестивал 
китайското 
Министерство на 
културата и туризма 
организира „Месец на 
потреблението на 
култура и туризъм по 
време на Пролетния 
фестивал през 2024 
г“. Той се проведе 
в цялата страна 
с цел създаване на 
празнична атмосфера 
и стимулиране на 
удоволствието от 
празника.

аскоро древен 
бронзов риту-
ален съд, кой-
то беше изгу-
бен в чужбина, 
след като е бил 

откраднат преди 40 годи-
ни, най-накрая беше вър-
нат на Китай. Това съоб-
щиха на пресконференция 
от Националната админи-
страция за културно на-
следство вчера.

Открит през 1978 г. в 
археологически обект, да-
тиращ от късната динас-
тия Западно Джоу (1046 – 
771 г. пр. н. е.) в северо-
западната китайска про-
винция Шанси, бронзо- 
вият съд веднага е класи-
фициран като най-висок 
клас културна реликва на 
държавно ниво. 

За съжаление, той оба-
че е откраднат през ноем- 

Н

Изгубен древен бронзов съд 
беше върнат на Китай

а 25 януари в 
град Харбин, 
провинция Хъй-
лундзян, се про-
веде основното 
събитие на „Ме-

сеца на потреблението на 
култура и туризъм по вре-
ме на Пролетния фестивал“. 
Министерството публикува 
списък на третата партида 
от 102 национални агломе-
рационни зони за вечерно 
използване на култура и ту-
ризъм. Банките публикува-
ха мерки за финансова под-
крепа, а много индустриал-
ни зони и важни културни 
и туристически предприя-
тия предложиха качестве-
ни продукти с преференция 
към културата и туризма.

Припомнено бе, че Ми-
нистерството на културата 
и туризма е започнало из-
граждането на национални 
агломерационни зони за ве-
черно потребление на кул-
тура и туризъм през 2021 г. и 

Културата и туризмът – акцент  
в мероприятията за Пролетния фестивал 

досега са създадени три пар-
тиди от 345 агломерацион-
ни зони. Според данните от 
2023 г. първите две партиди 
от 243 агломерационни зо-
ни са събрали 3,12 милиар-
да посетители, което е уве-
личение с 56,4% в сравне-
ние със същия период на 
2022 г. Агломерационните 
зони ефективно стимули-
рат вечерната икономика и 
се приемат добре от граж-
даните. През новата годи-
на на Дракон те ще про-
дължат да имат важна ро-
ля за туризма.

На основното събитие на 
„Месеца на потреблението 
на култура и туризъм“ офи-
сите в провинциите Хъй-
лундзян, Дзилини и Ляо-
нин публикуваха „Иници-
атива за сътрудничество по 
координирано развитие на 
зимната икономика и ре-
гионално сътрудничество 
по културни и туристиче-
ски консумации“. Според 

за консумации, съвместно 
провеждане на интерактив-
ни мероприятия между ра-
йоните, създаване на добра 
празнична атмосфера и уве-
личаване на мерките с пре-
ференции за потребление 
през Пролетния фестивал.

Освен това China Union- 
Pay, местната платежна сис- 
тема за банкови карти в 
Китай, публикува специ-
ални мерки за финансовата 
подкрепа на потребление-
то през Пролетния фести-
вал. Организацията ще за-
дълбочи сътрудничеството 
между властите и предпри-
ятията и ще помогне на 25 
отдела, свързани с култу-
рата и туризма, да пуснат 
купони на стойност над 76 
милиона юана в 100 гра-
да, които да обхванат це-
лия процес на пътувания-
та на гражданите. 

China UnionPay ще си съ-
трудничи с 200 хиляди ма-
газина да организират спе-
циални промоции за праз-
ника. Платежната система 
ще си сътрудничи и с ави-
ационни компании, за да 
улеснят чужденците, кои-
то са дошли в Китай.

Министерството на кул-
турата и туризма и Ки-
тайска земеделска банка 
подписаха „Споразумение 
за стратегическо сътрудни-
чество по финансовата под-
крепа за висококачествено-
то развитие на културата и 
туризма“. Целта е задъл-
бочаването на съвместно-
то развитие на финансите, 

инициативата трите провин-
ции в Североизточен Ки-
тай ще си сътрудничат в 7 
аспекта: създаване на дъл-
госрочен механизъм за ре-
гионална координация, об-
що изграждане на зимни ту-
ристически дестинации, раз-
витие на клъстер за зимни 
индустрии, усъвършенства-
не на интегрираните мерки 

културата и туризма. По 
време на Пролетния фес-
тивал Китайска земеделска 
банка е публикувала реди-
ца мерки, за да отговори 
на нуждите на туризма. Ос-
вен това банката публикува 
специални кредитни карти 
с културни и туристически 
теми за опознаването и раз-
витието на културата.

В един и същи ден Ки-
тайската асоциация на за-
страхователната индустрия 
и Китайската асоциация на 
индустрията за култура и 
развлечения поотделно пуб-
ликуваха продукти и мерки 
за развитието на културата 
и туризма по време на Про-
летния фестивал. Напосле-
дък застрахователните ком-
пании обогатиха доставките 
на застраховки за зимните 
спортове. Според отговор-
ник от Китайската асоци-
ация на сценичните изку-
ства през февруари в стра-
ната има над 2200 спекта-
къла с над 8500 представле-
ния. Освен спектакли, ки-
тайски младежи обичат и 
развлечения по сценарий, 
затова в края на 2023 г. Ки-
тайска асоциация на култу-
рата и забавленията орга-
низира мероприятие за съ-
биране на качествени твор-
чества от този тип, в което 
бяха избрани над 20 сцена-
рия. Сега в град Гуандун и 
Шанхай са пуснати купони 
за развлечения по сценарий. 
През 2024 г. Китайска асо-
циация ще си сътрудничи с 
културни, бизнес и търгов-
ски организации, за да пуб-
ликува „План за посещение 
на градовете“ с маршрути 
от типа на City Walk.

Освен това важните кул-
турни и туристически пред-
приятия публикуваха свои 
мерки за преференции през 
Пролетния фестивал. Он-
лайн туристическата плат-
форма Ctrip предлага бога-
ти продукти с намаление 
и усъвършенствана гаран-
ция за туристически услу-
ги. Групата за онлайн чете-
не Yuewen предлага качест-
вени дигитални ресурси за 
четене и безплатни книги за 
ограничен период. Компа-
нията за кратки видеоклип-
чета Tiktok предлага „Спра-
вочник за пътешествие през 
Пролетния фестивал“, он-
лайн шоу на фенерите, ре-
клами на туристическите 
дестинации и др.

Местните власти също 
активно си сътрудничат с 
финансовите организации, 
платформите в електрон-
ния бизнес и медиите, за да 
предложат богати разноо-
бразни мероприятия и мер-
ки с преференции за граж-
даните, и така да отговорят 
на нуждите на хората в об-
ластта на културата и тури-
зма по време на Пролетния 
фестивал.

ври 1984 г., като от тогава 
усилията за намирането и 
връщането му не са спи-
рали. През 2023 г. брон-
зовият съд се появи офи-
циално в Ню Йорк. Него-
вият собственик Реймънд 
Кинг се съгласи безуслов-
но да върне артефакта на 
китайското правителство, 

след като научи за истори-
ята зад него. Така много-
годишните усилия на На-
ционалната администра-
ция за културно наслед-
ство се увенчаха с успех 
и тази прекрасна част от 
китайската история вече 
може да бъде видяна на 
родна земя. 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

еждународната федера-
ция по плуване (World 
Aquatics) потвърди, че 
Пекин ще бъде домакин 
на Световното първен-
ство по водни спортове 

през 2029 г., а домакини през 2025 г.  
и 2027 г. ще са съответно Сингапур и 
Будапеща. Пекин, известен като „го-
реща точка“ за водни спортове, има 
богата история на домакинства на 
престижни събития във водните спор-
тове и е силно запален по тези видо-
ве спорт, заяви по този повод Джоу 
Джихон, президента на Китайската 
плувна асоциация. 

„Пекин многократно е организи-
рал големи събития по водни спорто-
ве, предоставяйки отлични условия, 
които позволяват на спортистите да 
се представят по най-добрия начин. 
Ние сме дълбоко благодарни за то-
ва“, заяви Хусейн ал Мусалам, пре-
зидента на World Aquatics.

На приключилото тази година в 
катарската столица Доха Световно 

М

Пекин ще бъде домакин на Световното 
по водни спортове през 2029 година

Официалните лица след церемония в Доха на Международната федерация по водни 
спортове, на която бе обявено, че китайската столица Пекин ще бъде домакин на 

Световното първенство по водни спортове през 2029 г. 

Китайският отбор по артистично плуване доминираше с оригиналните си 
изпълнения и заслужи златните медали за техника

Тан Циантин спечели 
първата си световна титла 
за жени на 100 метра бруст 

Ян Хау и  
лян Джунджи 
спечелиха 
златни  
медали на 
скоковете от 
10 метра 

Китаецът Пан Жанле постави нов 
световен рекорд на 100 метра свобо-
ден стил за мъже. Плувайки в на-
чалния етап на китайската мъжка 
щафета 4x100 метра свободен стил, 
Пан постигна 46,80 секунди, над-
минавайки предишния световен ре-
корд на Дейвид Поповичи от 46,86 
секунди.

„Изключително съм щастлив. По-
добряването на световния рекорд на 
100 метра ме радва, защото показва, 
че тренировките ми са се отплати-
ли“, каза 19-годишният Пан Жанле. 
„Целта ми сега е да постигна още 
по-добро време на тази дисциплина. 
Не мога да предскажа колко бързо 
ще мога да плувам, но се надявам, 
че сегашният ми рекорд няма да бъ-
де счупен твърде скоро.“

първенство по водни спортове ки-
тайските спортисти доказаха свои-
те качества и спечелиха куп златни 
и други медали.

След като сестрите близначки Уан 
Лиу’и и Уан Циени си осигуриха чети-
ри златни медала в синхронното плу-
ване и очароваха публиката с ориги-
налните си изпълнения в два различ-
ни стила, и състезателите в синхрон-
ните скокове Ян Хау и Лян Джунджи 
също доминираха в оспорваната над-
превара в скоковете от 10 метра и ду-
ото им спечели златните трофеи.

Китайският отбор спечели и щафе-
тата 4x200 метра свободен стил за же-
ни. С време 7 минути и 47.26 секун-
ди китайките изпревариха екипите 
на Великобритания и Австралия с 3 
– 4 секунди разлика.

Действащият в момента олим- 

пийски шампион Куан Хончан спече-
ли състезанието на 10-метрова плат-
форма за скокове във вода, преди да 
се отправи за Летните олимпийски 
игри в Париж. 16-годишният състе-
зател изпревари съотборника си Чен 
Юси с общо 436,25 точки за пет скока. 
Чен, който е двукратният действащ 
световен шампион, този път се задо-
воли със сребро с 427,80. След като 
доминираха в скоковете от „голяма-
та кула“ през последните три години, 
Куан и Чен са фаворити в битката за 
златото в Париж, прогнозира „Чайна 
дейли“. До Олимпиадата остават са-
мо пет месеца, а Китай, който, макар 
че изпрати отбор с намален състав в 
Доха, спечели три от първите шест 
състезания. Останалите златни меда-
ли бяха разпределени между Велико- 
британия, Австралия и Мексико.

Китайската плувкиня Тан Циин-
тин спечели първата си световна тит-
ла за жени на 100 метра бруст на Све-
товното първенство по водни спор-
тове в Доха 2024. 

Така за първи път след 21 години  
китайски спортист отново стана шам-
пион в тази дисциплина. 19-годишна-
та Тан завърши състезанието с вре-
ме 1 минута и 5,27 секунди, следва-
на от холандката Тес Схоутен и Си-
обан Хауги от Хонконг. Тан споде-
ли, че не е очаквала да постигне тол-
кова добър резултат и затова е мно-
го щастлива. „Сега съм много уве-
рена и решителна. Следващата ми 
цел е олимпиадата в Париж, къде-
то ще се стремя да преплувам дис-
танцията под 1 минута и 5 секунди.“ 
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Скоро ще започне строителството на голям 
спектроскопичен телескоп
Голям спектроскопичен телескоп, който ще търси планети 
извън Слънчевата система из Космоса, е планиран да 
бъде завършен и пуснат в експлоатация в Северозападен 
Китай през 2026 г. Телескопът е разработка на 
Шанхайския университет „Джаотун“ и скоро ще започне 
неговото строителство на планината Сайшътън във 
високопланинската провинция Цинхай.

Снимка Синхуа

КалейдосКоП

Обновяване на участък 
Бадалин от Китайската стена

П
рез пролетта за-
почва проект за 
обновяване на Ве-
ликата китайска 
стена в един от 
най-известните й 

участъци – Бадалин, в пред-
градията на Пекин. Проек-
тът за обновяване ще обхва-
не участък с дължина над 
700 метра. Планирано е да 
бъде завършен до третото 
тримесечие на 2024 г. Ре-
монтът има за цел да свър-
же два от вътрешните учас-
тъци. Когато бъде напълно 
завършен, общата дължина 
на Бадалин ще достигне по-
вече от 20 км.

Великата китайска стена 
има обща дължина над 20 000  
км и се състои от множе-
ство взаимносвързани сте- 

ни, обхващащи 15 провин-
ции, включително Пекин, 
Хъбей и Вътрешна Мон-
голия на север и Гансу и 
Синдзян на северозапад. 
Като един от най-популяр-
ните участъци от Великата 

китайска стена, живопис-
ният район Бадалин, е от-
крит за първи път за турис-
ти през 1958 г. и оттогава е 
приел повече от 200 милио- 
на посетители от страната 
и чужбина.

Пекинските паркове предлагат  
над 109 културни събития 

П
арковете в Пекин 
организираха 109 
културни съби-
тия по време на 
Пролетния фес-
тивал. Целта бе 

да се поддържа добро ни-
во на празнична атмосфе-
ра, съобщиха от Пекинско-
то общинско бюро по гори-
те и парковете.

Популярната дестинация 
за родители и деца зооло-
гическата градина в Пекин, 
организира изложба на  170 
кв. метра.

Други над 15 парка в ки-
тайската столица, включи-
телно Храмът на небето и 
паркът Бейхай, предложиха 
на посетителите дейности 
от народното изкуство, ка-
то калиграфия, правене на 
фенери и захарни близалки, 

разказа Ма Хун, ръководи-
тел на бюрото на паркова-
та администрация.

Парковете в Пекин са по-
сетени повече от 1,52 милио- 

на пъти до четвъртия ден от 
лунната Нова година, кое-
то е ръст от 119,45% на го-
дишна база, показват офи-
циалните данни.

Снимка Синхуа
Рожденият 
ден на Бога на 
късмета
Петият ден от 
първия лунен 
месец, известен 
като По У, 
което буквално 
означава 
“разбиване на 
пет” в китайската 
народна култура, 
отбелязва 
раздялата 
с миналите 
ограничения и 
пристигането на 
нов и по-добър 
живот. Твърди 
се, че това 
е рожденият 
ден на Бога на 
късмета.

П
о време на праз-
ниците за ки-
тайската Нова  
година мостът, 
който свързва 
Хонконг, Джу-

хай и Макао, отчете пре-
минаването на над 130 000 
пътници, поставяйки нов 
дневен рекорд от открива-
нето си през 2018 г.

Предишният рекорд 
беше поставен по време 
на Националния празник 
през 2023 г. Тогава повече 
от 115 000 пътници преми-
наха през най-дългия мор-
ски мост в света.

Увеличението на пътни-
ците сега се дължи основ-
но на желанието на хората 
да се събират с членовете 
на семейството си по вре-
ме на празниците. 

По моста основно пъ-
туват хора от градовете 
Хонконг и Макао, както 
и от близката провинция  

Гуандун, става ясно от ста-
тистиката на граничната 
инспекция в град Джухай.

От друга страна, увели-
чението на пътниците се 
дължи и на новите отво-
рени политики, които поз-
воляват на повече частни 
автомобили от Хонконг и 
Макао да влизат в конти-
ненталната част на Китай.

Новогодишните праз-
ненства в Хонконг и Макао 
също са привлекли пове-
че жители от континента. 

Общият брой на път-
ниците за трите дни от 10 
до 12 февруари е достиг-
нал 310 000, което е с над 
пет пъти повече от същия 
период на 2023 г.

Специално за празни-
ците са отворени повече 
контролно-пропускателни  
пунктове и се работи с 
удължено работното вре-
ме, за да ускори митниче-
ският процес.

Мостът Хонконг – 
Джухай – Макао 
отчете нов рекорд


